
V soboto 11. t. m. je začela januarska se
ja glavnega prosvetnega sveta. Tej seji je pri
sostvoval tudi minister prosvete g. Dobrivoj 
Stošovič. Minister je ob tej priliki poudaril 
važnost prosvetnega sveta, ki deluje že nekaj 
let. Omenil je tudi današnje razmere in pro
svetne potrebe v naši državi in opozoril glav
ni prosvetni svet, da je potrebno, da reorga
nizira svoje delo tako, da se reši podrobnega 
in manjvažnega administrativnega dela ter 
posveti vso svojo sposobnost in izkušnje onim 
danes važnim šolskim in prosvetnim vpraša
njem, ki zahtevajo nujno rešitev. 

Pri vprašanju osnovnega šolstva se je 
dotaknil g. minister vzdrževanja narodnih šol, 
kot osnovnega materialnega problema tega 
šolstva. Poudaril je, da je v tem pogledu ukre
njeno vse, da se postavi vzdrževanje osnov
nih šol na drugo bazo, tu je le vprašanje krat
kega časa, da se ta problem reši. Gospod mi
nister pripominja, da je že imel priliko raz
govarjati se glede personalnega vprašanja v 
teh šolah z zastopniki učiteljskega udruženja. 
Opozarja na to, da naj bodo osnovnošolski 
učitelji pionirji prosvete, a naj se ne pustijo 
zavesti na stranpota, ki jih odvajajo od šole 
in dovajajo v prepir s posamezniki, ali pa z 
oblastmi, ker je to tudi v njihovem lastnem 
interesu ter v interesu naroda samega in pro
svete, ki so se ji posvetili in kateri naj služijo, 
ker je ta služba častna in potrebna. Pripomi
nja, da je v vprašanju pouka že narejen ko
rak naprej z razpisom natečaja za učbenike 
nacionalne grupe predmetov. 

Na področju srednjih šol je rekel g. mini
ster, se opaža, da srednje šole niso enako po
razdeljene. Sedaj je v ministrstvu prosvete 
približno 60 prošenj za otvoritev novih sred
njih šol. Danes je nemogoče ustreči tem zahte
vam, a vsekakor obstoja problem in misliti 
je treba na njegovo rešitev. Razen tega opaža
mo v naših srednjih šolah pojave, ki jih prej 
ni bilo. V kolikor jih moremo razumeti, je 
dolžnost nas vseh, a še posebej te prosvetne 
korporacije, da o tem problemu razpravlja in 
mu doda svoja mišljenja in svoje predloge. 

Poseben pojav je nenavadno velik porast 
dijakov v srednjih šolah, kar se opaža v zad
njem času. Priznati moramo, da se opaža ka
ko znatno je število onih, ki dobijo diplomo 
srednje šole, vendarle nimajo zadostnih spo
sobnosti, da bi z uspehom dovršili visoke šole, 
na katere gredo skoro vsi oni, ki so dovršili 
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sred. šolo. Tudi tu bo treba dobiti zdravilo in 
prosvetni svet ima tu lepo in važno nalogo 
da se zanima za ta problem. Minister opozar
ja tudi še na to, da je treba pri razglabljanju 
o tem problemu misliti tudi na to, da se omo
goči staršem, da bodo mogli pošiljati svoje 
otroke tudi v druge šole in ne samo v gimna
zije. Te druge šole naj bodo take, da usposo
bijo našo mladino za druge prak. poklice, pa 
bo potem sam od sebe odpadel oni ogromni 
dotok dijakov v šole, ki pripravljajo svoje 
kandidate skoro izključno za drž. uradnike. 
Ne sme se pozabiti, da je že danes v ministr
stvu prosvete ogromno število prošenj absol
viranih kandidatov za učitelje osnovnih ali 
srednjih šol, ki čakajo na namestitev po nekaj 
let. Ni naša dolžnost samo v tem, da damo 
kandidatu diplomo, nego> moramo (računati 
tudi s tem — kot se to dela tudi v drugih 
državah — da tem ljudem omogočimo življe
nje. 

Glede vprašanja pouka je poudaril g. mi
nister, da je tudi ta stvar napredovala z raz
pisom natečaja za učbenike nacionalne grupe 
in mora miniti samo še nekaj časa, da se bo 
delo zadevajoče to vprašanje nadaljevalo. 

Dasi ne spada problem visokih šol v delo
krog glavnega prosvetnega sveta, je rekel g. 
minister, vendar se bo ta oddolžil prosveti in 
narodu, ako vzame te probleme osnovnih in 
srednjih šol v resen pretres in, imajoč v vidu 
naše današnje razmere in potrebe, poda svoje 
predloge. S tem bo vsekakor olajšal tudi reši
tev problema visokih šol. 

Ob zaključku svojega govora je opozoril 
g. minister še enkrat glavni prosvetni svet na 
vse probleme, ki čakajo danes v področju pro
svete na svojo rešitev in poudaril potrebo, da 
jih vzame gl. prosv. svet v pretres, prouči in 
da svoje predloge za nacionalno reorganizaci
jo vseh šol, ki prihajajo v poštev, upošteva
joč vse nedostatke, kakor tudi nemile in ne
zdrave pojave opažene zadnja leta po šolah. 

Predsednik glavnega prosvetnega sveta, 
rektor beograjske univerze g. dr. Čorovič se 
je zahvalil g. ministru za obisk in za pobude, 
ki jih je dal prosvetnemu svetu, poudarjajoč 
posebno trenutek, ko zahteva g. minister od 
sveta, da daje iniciativo. Iznesel je tudi ne
katere želje in potrebe, ki jih je g. minister 
osvojil. 


